
9فرهنگ و هنر

احسان مطوری که در پروژه »صداها و پل ها« با علیرضا قربانی همکاری داشته است، خبر داد که در حال آغاز 
پروژه جدیدی با قربانی و یک خواننده مطرح هندی است که تهیه کننده و آهنگساز آن پروژه نیز خود او خواهد بود. 

این پروژه هم بر پیوند شعر و موسیقی ولی با نگاهی متفاوت از پروژه »صداها و پل ها«، تأکید خواهد داشت.

گــروه فرهنگ و هنر- احســان 
مطوری در پــروژه  بین المللی »صداها و 
پل هــا« قطعه ای را بــا علیرضا قربانی به 
نام »نازنی نی« ساخت که اوایل ماه مرداد 

منتشر خواهد شد.
در ایــن اثر در کنار علیرضا قربانی، 
قیصر نیظامی خواننده  معروف کشمیری 
نیز اشعاری از ابراهیم مسکین را می خواند. 
اشــعار فارسی این قطعه سروده  فریدون 
مشیری  است.   افشین هاشمی کارگردان 
ســینما و تئاتر هم قطعه  »نازنی نیِ« را در 

قالب نماهنگی به تصویر می کشد.
به همیــن انگیــزه با مطــوری ـ 
آهنگساز ایرانی ســاکن امریکا ـ درباره 
موضوعاتی چون ســاخت قطعه »ناز نی 
نی«، فعالیت های هنــری اش در دوران 
قرنطینــه، تأثیرات احتمالی بحران کرونا 
بر موسیقی و همچنین وضعیت موسیقی 
فیلم در کشــورمان به گفت وگو پرداخته 

است.
چگونگی آغاز پروژه »صداها 

و پل ها«
مطــوری در ابتــدا دربــاره پروژه 
»صداهــا و پل هــا« و ســاخت قطعه » 
نازنی نــی«، می گوید: پــروژه »صداها و 
پل ها« که در ســال ۲۰۱۹ آغاز شــد را به 
عنوان پایان نامه دانشجویی ام ارائه دادم. 
دلیل ســاخت چنین پــروژه ای این بود 
که تحصیلات من در رشــته آهنگسازی 
جهانی بوده است، همچنین در دانشگاه با 
فردی به نام جمال محمد که رییس گروه 
موســیقی جهانی بود، آشــنا شدم و به 
واســطه همکاری با او به فضای موسیقی 

جهانی علاقه مند شدم.
ایــن آهنگســاز ادامه مــی دهد: 
شعر، شناســنامه ادبی هر فرهنگ است 
و موســیقی صدای ملودیک آن فرهنگ. 
در این پروژه شــاعرانی مختلف از نقاط 
و زمان هــای مختلف، تحــت تاثیر یک 
موضوع مشــترک شعر ســروده اند و یا 
احســاس خود را به صورت شــعر بیان 
کرده اند. حال این موضوع مشترک و هم 
زمانی سروده ها، برای من حاوی یک ایده 
جدید در خلق روایت جدیدتر از ترکیب 
این ســروده ها بود، البته ســعی کردم که 
این روایت جدید را نماینده هر فرهنگی 

قرار دهم.
وی اضافه مــی کند: آقای علیرضا 
قربانــی یکی از هنرمنــدان و چهره های 
موفــق بین المللی و نماینــده  خوبی از 
فرهنگ ما در آواز اســت. از طرف دیگر 
با کمک دوســتان و روابطی که داشــتم 
توانستم با یکسری خواننده  دیگر همانند 
بمبای جِیشــیری از هندوستان، سیلویا 
وود اســمیت از آمریکا، قیصر نیظامی از 
کشمیر و تعدادی از نوازندگان مطرح در 
موسیقی جهانی از جمله نوازندگان گروه 
»سیلک رود یویوما« که در فرهنگ خود و 
فضای جهانی هنرمندان مطرحی هستند، 

همکاری داشته باشم. 
در ادامه به انجام رساندن این پروژه 

با این نــگاه پیش رفت کــه بین تمامی 
فرهنگ ها، روابط مســتقیمی وجود دارد 
که از موســیقی و ادبیات نشأت می گیرد؛ 
البتــه موســیقی می تواند حتــی ادبیات 
فرهنگ های مختلف را به هم نزدیک کند 
زیرا موسیقی لهجه و زبان خاصی ندارد و 
تنها از یکسری اصوات ایجاد می شود که 
برای همه ما قابل درک و شنیدن است. 

در نتیجه این موسیقی کمک خواهد 
کرد تا این روایت هــا در فضای جهانی 
به گــوش مخاطبان برســد؛ البته آثاری 
که ســاخته  شدند متعلق به جای خاصی 
نیستند، بلکه موسیقی سعی کرده جایگاه 

مناسبی برای آن اشعار باشد.
این هنرمند دربــاره حضور قیصر 
نیظامی در این پروژه بیان می کند: برنامه 
از پیش تعیین شده ای برای حضور ایشان 

نداشتم. 
اوایل امسال آلبومی را به نام »زنده 
از نیویورک« با گروهی به نام »سایبریت 
فایو« منتشر کردیم که سنتور و کوئینتت 
زهــی بود. قرار بــود اجراهایی را از این 
آلبوم داشــته باشــیم که یکی از آنها در 
۲۱ مــارس همزمان با عید نوروز باید در 
»بوستون ســلبریتی سیریز« روی صحنه 
می رفت که به علت شیوع کرونا لغو شد. 
در ادامــه وقتی یکی از دوســتانم 
که مشــاور زبانشناسی پروژه »صداها و 
پل ها« است، متوجه لغو برنامه هایم شد، 
مــرا به آقای نیظامی معرفی کرد. البته من 
پیش از آن هم ایشان را می شناختم؛ زیرا 
او و استاد رحیم بخش در مناطق کشمیر، 
افغانستان و پاکستان جزو غزل خوانان و 

آوازخوان های مطرح و پر آوازه هستند.
مطــوری تصریح می کنــد: آقای 
نیظامی برای برگزاری کنسرت به امریکا 
آمــده بود ولی بــه دلیل شــیوع کرونا، 

برنامه های او هم لغو شده بود. 
در نهایت باتوجه به شرایط مشابهی 
که داشــتیم، در ابتدا یک اجرای مشترک 
آنلاین برگزار کردیم. جالب است بدانید 
ایشــان اصلا نه علاقه ای بــه فضاهای 
مجــازی دارد نه در فضاهــای مجازی 
افراد زیادی ایشــان را دنبال می کنند، اما 
چنان اســتقبالی از کنسرت های آنلاینِ 
ایشــان پیش آمد که من را متعجب کرد. 
البته ایشــان یکی از پرطرفدارترین غزل 
خوانان شــمال هند محسوب می شوند. 
در ادامــه با وجود اینکه پروژه »صداها و 
پل ها« به مراحل پایانی رسیده است و به 
زودی منتشــر خواهد شد، ولی تصمیم 
گرفتم مذاکراتی با ایشــان داشته باشم که 

به پروژه اضافه شوند.
وی ادامه می دهد: وقتی که قرار شد 
آقای قیصر نیظامــی هم به پروژه اضافه 
شــود، قطعه »نازنی نی« خلق شد که در 
ســاخت آن از قسمتی از یکی از کارهای 

خود ایشان الهام گرفته ام. 
البته قطعه دیگری را هم ساختم که 
به زبان فارســی اردو است. این اثر جزو 
قطعــات پروژه بود کــه هیچ وقت از آن 

اســتفاده نکرده بودم ولــی این بار آقای 
قربانــی و نیظامی روی آن خواندند که به 
زودی آن را هم منتشــر و یا در آلبوم قرار 

خواهیم داد. 
در نهایت پــروژه »صداها و پل ها« 
با هشــت قطعه و با حضــور هنرمندان 
مختلف دنیا به اتمام رسید و احتمالا طی 
چهار یا پنج ماه آینده منتشر خواهد شد.

موســیقی موریکونه از فیلم 
جلوتر بود

در بخشی دیگر، به صحبت درباره 
موســیقی فیلم پرداختیم. مدت زیادی از 
مرگ یکی از بزرگان موسیقی فیلم ـ انیو 
موریکونــه ـ نمی گذرد؛ هنرمندی که در 
ســال های حیاتش، آثار ماندگار بسیاری 
را از خود به جا گذاشــت و توانســت به 

یک منبع الهام برای آهنگســازان جوان 
تبدیل شــود. آثــار موریکونه در خارج 
از فیلم هایشــان هم دارای هویت بودند 
و می توانســتند به عنوان یک اثر مستقل 

ارائه شوند. 
اکنون مطوری که ســابقه ساخت 
موســیقی فیلم را دارد و فیلم »کلمبوس« 
)سال ۱۳۹۷( از کارهای او محسوب می 
شود، درباره یک اثر خوب موسیقی فیلم 
بیان می کند: یکی از طرفداران موســیقی 
آقای موریکونه هستم و همیشه آثار او را 
گوش داده ام و سعی کرده ام از آنالیز آثار 
او درس بگیرم و الگو برداری کنم. وقتی 
درباره آقای موریکونه صحبت می کنیم، 
یعنی درباره یک شــاعر در موسیقی فیلم 

صحبت می کنیم. 
او بــه جــز اینکه موســیقی فیلم 
را بــه خوبــی می ســاخت، تنظیم های 
ارکستراســیون بســیار درخشــانی هم 
داشــت و آهنگســاز، رهبر ارکســتر و 
نوازنده ترومپت بسیار خوبی بود و کلیه 
ویژگی های یک آهنگساز و موسیقیدان 

نابغه را داشت.
وی ادامه می دهد: موریکونه باتوجه 
به ســبک و ویژگی هایی که در کار خود 
داشت، وقتی که برای یک فیلم موسیقی 
می ساخت، آن فیلم تحت تأثیر موسیقی 

قرار می گرفت؛ زیرا ایشــان، هم تصویر 
را خــوب می شــناختند و هــم ملودی 
ســاز بی نظیری بودند، برخلاف خیلی 
از آهنگســازان فیلم که قصدشــان این 
اســت که تنها در خدمت فیلم باشــند و 
سعی می کنند موســیقی صرفا محلی از 
فضا سازی های متنوع باشد. ولی ایشان 
سکانس به سکانس تمام احساس تصویر 
را به طرز شگفت انگیزی با موسیقی بیان 

می کردند. 
از طرفــی وقتی آثــار او را گوش 
می دهید، متوجه خواهید شــد که متعلق 
به چه کسی است. او دریافت های زیادی 
از موسیقی کلاســیک داشت، موسیقی 
جهانی را بســیار خوب می شــناخت و 
با فلســفه تصویر به طور کامل آشــنایی 

داشت و می دانست چه ارزش افزوده ای 
را به یک تصویر ارائه دهد؛ البته موسیقی 
ایشــان خیلی وقت ها از قــاب تصویر 
فیلم جلوتر بود ولی ترکیب موســیقی و 
تصویر باعث هیجان و دلبســتگی بیشتر 

بین مخاطب و فیلم می شد.
مطوری تصریــح می کند: از زمانی 
کــه هانــس زیمــر و ایده هــای مدرن 
در موســیقی فیلــم ظهور پیــدا کردند، 
ارکسترهای الکترونیک ورود جدی تری 
به عرصه موسیقی فیلم داشتند و ملودی 
سازی جای خودش را به فضا سازی های 
متناسب با روند تصویر داد. دیگر همانند 
گذشته کمتر موسیقی فیلمی را داریم که 
در خاطرمان بماند و به مرور خاطره یک 

فیلم کمک کند.
وقتی موســیقی فیلم را فقط 

ویترین می بینند
این آهنگســاز دربــاره وضعیت 
موســیقی فیلم در آثار سینمای ایران، با 
بیان اینکــه اغلب کارگردانــان ایرانی، 
موســیقی فیلــم را ویترینی بــرای فیلم 
می بینند نه عنصری که به بیان احســاس 
فیلم کمک کند، ادامه می دهد: ســینمای 
ما در دنیا مطرح اســت، ولی متأسفانه بنا 
بر دلایل مختلف، موســیقی فیلم های ما 

چنین برآیندی را ندارند. 

البته آهنگســازان فیلــم خوب در 
ایران زیاد داریم و هر از چند ســالی برای 
برخی فیلم ها، آثار قابل توجهی ســاخته 
می شود که می توان آنها را دنبال کرد و در 
ذهن ها ماندگار می شــوند. اما جز تعداد 
محدودی از کارگردانان، مابقی خیلی به 
ماهیت موسیقی و تأثیر آن بر فیلم اعتقاد 
ندارند، ولی در دنیای امروز شاهد هستیم 
که یک آهنگســاز موسیقی فیلم، شانه به 
شــانه کارگردان قدم برمــی دارد و قاب 

تصویر کارگردان را رنگین تر می کند.
تأثیــر بحــران کرونــا بــر 

موسیقی
وی دربــاره تاثیر بحــران کرونا بر 
موسیقی می گوید: باید از دو دریچه به این 
موضوع نگاه کرد؛ اول اینکه هر قشری از 
جامعه یک ســری ضرورت ها و رسالتها 
نســبت به هر اتفاقی، چه خوب یا چه بد 
دارد؛ به عنوان مثال در زمان شیوع کرونا، 
کادر درمانی رســالت مراقبت از سلامت 
مردم را دارنــد و دولت وظیفه دیگری. 
ولی هنرمندان چه در حوزه تجســمی و 
چه در حوزه موســیقی، رســالت دارند 
بــه جامعه انرژی، شــادی و امید بدهند 
تا بتواند از این شــرایط گذر کند. اولین 
اتفاقی که در موســیقی افتاد، این بود که 
خیلی از هنرمنــدان گفت وگوهایی را با 
موســیقیدانانی در خارج از ایران شروع 
کردنــد که منجر به اجراهــای آنلاین و 
حتی ســاخت آثار مشــترک شد. چنین 
گفت گوهایی باعث تبادل فرهنگ، دانش 
و سلیقه می شود که ما همیشه در ایران در 

این فضا مهجور بوده ایم.
ایــن موســیقیدان در ادامه با طرح 
این ســوال که چرا هیچگاه نتوانسته ایم 
مثل دیگر ملل موســیقی ایران را بسط و 
گســترش جهانی دهیم؟ پاسخ می دهد: 
زیــرا مهجورتــر بوده ایــم، مرزهایمان 
بســته تر بوده و امکان ایــن گفت گوها 
وجود نداشــته اســت. ولی شیوع کرونا 
باعث آغاز این گفت وگوها شــد؛ چون 
هنرمندانی که در سال های مدام در حال 
به انجــام رســاندن پروژه های مختلف 
هســتند، در این مــدت مجبور بودند در 
خانه خود بنشینند و زمانشان را که قبلا در 
حال کار کردن بودند، با چیزهای دیگری 

پر کنند. 
در نتیجه گفتمان ها شــکل گرفت 
که اتفــاق مثبتی بود و امیــدوارم وقتی 
شرایط به حالت عادی بازگشت، آن را به 

فراموشی نسپاریم.
وی اضافــه می کنــد: اصولا یک 
هنرمند بر اساس اتفاق های نشأت گرفته 
از اجتمــاع و اطراف خود آثاری را تولید 
می کند، ولی نمی دانم که آیا اتفاقی مانند 
کرونا که در ســطح جهانــی رخ داد، اثر 
یک اتفاق محلی را خواهد داشــت یا نه؟ 
البته یک ســری آثار در جهت حمایت از 
کادر درمانی و شادی مردم تولید شد، ولی 
شاید ماندگاری آنها تنها در حد این باشد 
که شــاید ۲۰ سال دیگر با گوش دادن به 

آنها، خاطرات این زمان را مرور کنیم. 
ولی آثاری کــه نتیجه گفتمان های 
بین هنرمندان در مدت کرونا خواهد بود، 
ماندگار و ارزش بالایی خواهند داشــت 
و ســال آینده آثار زیادی که در نتیجه این 
ارتباطات شکل گرفته منتشر خواهد شد. 
خود من حدود سه ماه پیش با دو هنرمند 
برزیلی و چینی شروع به خلق یک سری 

آثار در یک فضای بدون کلام کرده ایم.
باتوجه به صحبت های مطوری، او 
پروژه هایــی را در دســت تولید دارد که 
به لحاظ جغرافیایی با همکارانش فاصله 
زیــادی دارد؛ این هنرمنــد در این زمینه 
توضیــح می دهد: یکی از دلایل جذابیت 
پــروژه »صداها و پل ها« بــرای من، به 
بازمی گردد؛  جغرافیایــی  فاصله هــای 
چراکــه برای ســاخت اثر، هــر کدام از 
نوازندگان در یــک ایالت از امریکا و یا 
کشورهای مختلف به سر می برند که پس 
از ساخت موسیقی، اثر را مثلا برای ضبط 
صدای خواننده به ایران ارسال می کردیم. 
اینکــه هر کــدام از نوازندگان در 

جایــی دیگر بودنــد و در حالی که من 
در حین ضبط در اســتودیو همراهشان 
نبوده ام ساز زدند و اثر را برای من ارسال 
کرده انــد، اتفاق جالبی بود؛ البته بیشــتر 

اوقات هم اجرای موسیقی درست بود.
کرونــا به ما فرصــت تحلیل 

آثارمان را داد
در بخــش پایانی ایــن گفت وگو 
مطوری با بیان اینکــه خلاقیت در هنر، 
اصــل و پایه نمود یک اثر اســت، ادامه 
می دهد: چه بســا هنرمندانی در شرایط 
ســخت دوران کرونا چنــان خلاقانه به 
خلــق آثار هنــری پرداختند کــه هم به 
مانــدگاری اثر و هم به انتقال پیام هنرمند 

به مخاطبانش کمک شایانی کرد.
وی اضافــه می کنــد: در ایام کرونا 
شــرایط به این صورت شــد که اگر من 
به صورت پشت ســر هم پروژه هایی را 
به انجام می رســاندم، به یک باره متوقف 
شــدم و مجبور شدم در خانه خود بمانم، 
تأمل کنم و کارنامه کاری خود را بررسی 

کنم. 

به گمانــم در اوایل کرونا خیلی از 
هنرمندان آثاری را که از گذشــته داشتند 
و منتشــر نکرده بودند، به مرحله نشــر 
رساندند تا شــاید جای خالی فعالیتهای 
اجرایی بدین صورت پر شــود. ولی در 
آن زمان باتوجه به آمارهایی که منتشــر 
می شــد، میزان اســتفاده مــردم از آثار 
موســیقایی گسترش پیدا کرده بود و آثار 

زیادی از ما دوباره شنیده شد. 
در نتیجــه وقتی که مردم و یا حتی 
خود هنرمند باری دیگر با آثار گذشــته 
خود مواجه می شد و نقدهایی را از مردم 
دریافــت می کرد، این فرصت برای او به 
وجود می آمد که آثار خود را بررسی کند. 
بــه نظرم خیلی از مــا آثار خود را تحلیل 
کردیم و شــروع به خلق آثاری کردیم که 

فضای متفاوتی داشته باشد. 
احتمالا آثاری که در آینده منتشــر 
می شــود از لحــاظ زیبایی شناســی و 
جذابیت به دلیل اتفاقاتی که در این مدت 
افتاد، کیفیت بیشتری نسبت به آثار قبل تر 

خواهند داشت.

کرونا مرزهای موسیقی 
را شکست!

گروه فرهنگ و هنر - کتاب آرامش 
درون نوشــته مایکل چپمن اســت که با 
ترجمه عطیه کارگر دولت آبادی منتشــر 
شده است. این کتاب ۵۰ عادت مثبت را 
به خواننده یاد می دهد، تا با آن  ها زندگی 

بهتری داشته باشد.
درباره کتاب آرامش درون

برای موفق شدن باید احساساتمان 
را مدیریت کنیم. اغلب ما برای رســیدن 
به این نقطه تلاش می  کنیم. داشــتن یک 
سری عادات پایدار و استوار به ما اطمینان 
می  دهد که برای بهبود شــیوه زندگیمان 
آن چه را که نیاز داریم به دســت آوریم. 

تغییرات و اقدامات مطلوب نیازمند پایه 
و بنیان محکم اســت و این نکته اهمیت 
بســزایی در شــیوه زندگی مقتدرانه و 

مطمئن ما دارد. 
اثر حاضر می  کوشد تا از پس افکار 
نامطلوبمان برآمده و فرصت  های پیاپی 
و چشــمگیری برای رسیدن به اهدافمان 

فراهم آوریم.
خواندن کتــاب آرامش درون 

را به چه کسانی پیشنهاد می کنیم
اگر می خواهید مســیر زندگیتان را 
جوری بسازید که موفقیت قطعا برایتان 

اتفاق بیفتد، حتما این کتاب را بخوانید.

گــروه فرهنگ و هنر - رضا بهرامی 
از روی صحنــه بــردن نمایش »بیســت 
متری جوادیــه« در تماشــاخانه هامون و 
»کریملوژی« در تالار قشــقایی خبر داد و 
یادآور شــد برخــی از هنرمندان همچنان 
تئاتــر را به عنوان حرفــه اصلی خود قبول 
ندارنــد. رضا بهرامی کارگردان تئاتر درباره 
تازه ترین فعالیت هایش گفت: قرار است از 
۷ مردادماه نمایش »بیست متری جوادیه« را 
در تماشاخانه هامون به صحنه ببرم. در واقع 
این نمایش اولین اجرای تماشاخانه هامون 
که مدیریــت آن برعهده هادی حجازی فر 
است، بعد از شــروع بحران کرونا خواهد 
بــود. البته همزمان با این نمایش یکی دو اثر 
دیگر نیز که از برگزیدگان نخستین فستیوال 
تئاتر هامون بودند، اجرا خواهد شــد. وی 
درباره دلایل اجرای مجدد این اثر نمایشــی 
بیــان کرد: یکی از دلایلی که باعث شــد به 
ســراغ بازتولید این نمایش بروم این بود که 
چون کار از چند مونولوگ تشــکیل شده 
نمایشی کم پرســوناژ است و بازیگران نیز 
با فاصله از هم نقش هایشان را ایفا می کنند. 
در واقــع بازیگران در فضایی ثابت و بدون 
هیچ آکسســوار و دکوری و تنها با تغییرات 
نور بازی می کنند به همین دلیل این نمایش 
مناسب اجرا در شرایط کرونایی است. دلیل 

دیگر برای انتخاب مجدد این اثر برای اجرا 
علاقه ام به نمایشنامه بود و احساس کردم در 
اجرای قبلی حق مطلب درباره کار ادا نشــد 
و به دلیل شــرایط اجتماعی آن برهه آنطور 
که باید دیده نشــده اســت. بهرامی درباره 
تغییراتی کــه در اجرای جدیــد به وجود 
آمده اســت، توضیح داد: در اجرای جدید 
تغییراتی در گروه بازیگران خواهیم داشت 
به این ترتیب که آرش فلاحت پیشــه، آیه 
کیــان پور، امیر عدل پرور و هومن بنایی در 
نمایش به ایفای نقش می پردازند. با توجه به 
حس و حال بازیگران جدید و ایده هایی که 
در تمرین ها به اشتراک می گذارند تغییرات 

کمی در کار به وجود آمده است. نویسندگی 
این نمایشــنامه برعهده کهبد تاراج است و 
طراحــی و کارگردانی کار را خودم برعهده 
خواهم داشــت. وی درباره اجرای مجدد 
نمایش »کریملوژی« نیز گفت: قرار اســت 
از نیمه مردادماه نیز نمایش »کریملوژی« را 
مجدداً در سالن قشقایی مجموعه تئاترشهر 
به صحنه ببرم. این نمایش که ســال گذشته 
نیز در تئاترشــهر روی صحنه بود اثری تک 
پرســوناژ با بازی مجید رحمتی اســت که 
بازهم مناسب اجرا در چنین شرایطی خواهد 
بود.این کارگردان تئاتر درباره اجرای تئاتر 
در شــرایط بحران کرونا یادآور شد: اگر ما 

بپذیریم که تئاتر شغل اصلی ماست پس باید 
به آن مانند یک شغل نگاه کنیم و مثلًا مانند 
مغازه داری که هر روز صبح کرکره مغازه اش 
را بالا می کشــد و در هر شرایطی سر کارش 
حاضر می شــود، به کارمــان ادامه دهیم اما 
مساله این اســت که برخی از هنرمندان ما 
علی رغــم انتقاداتی که به نهادهای مختلف 
مبنی بر نپذیرفتن تئاتر به عنوان یک شــغل 
و حرفه دارند خودشان نیز تئاتر را به عنوان 
شغل و حرفه اصلی شان نپذیرفته اند. عشق 
داشتن به هنر تئاتر بسیار زیبا و درست است 
اما در کنار آن باید بپذیریم که این کار، حرفه 
ماســت پس در شرایط امروز به جای شانه 
خالــی کردن از فعالیت باید به دنبال راه کار 
جدید باشیم نه اینکه از اجرای نمایش هایمان 
انصــراف دهیم. به عنوان نمونه پیشــنهاد 
اجــرای تئاتر آنلاین این روزها زیاد مطرح 
می شــود و سعید اسدی مدیر تئاتر شهر نیز 
این پیشــنهاد را به گروه های متقاضی اجرا 
داده است که به نظر می رسد در این شرایط 
پیشــنهاد درستی است و می تواند به روشن 
ماندن چراغ تئاتر کمک کند. متاســفانه در 
سال های اخیر تئاتر دیدن و تئاتر کار کردن 
برای عده ای تبدیل به پزُ شده است و با آن به 
مثابه خرید لباس مارک دار و پوشــیدن و پزُ 

دادن با آن برخورد می کنند.

گروه فرهنــگ و هنر - این کتاب 
نوشــته حمیده دهقانی است. این کتاب 
شش راه حل برای موفقیت را به خواننده 
یاد می دهد. کتابی که در دســت شماست 
الگویی خاص برای موفقیت اســت. این 
اثر به شما کمک می  کند با مطالعه و اجرای 
گام  به  گام این شیوه و تغییر دادن الگوهای 
ذهنی و فکری قبلی خــود، راه موفقیت 
را پیــدا کنیــد و زندگیتــان را طوری که 

می خواهید بسازید.
درباره کتاب پارادایم موفقیت

معنای موفقیت برای هر فرد متفاوت 
است و به مراحل زندگی او بستگی دارد؛ 

یعنــی در هــر مرحله از زندگــی، افراد 
موفقیت را به شکلی معنا می کنند؛تعریف 
موفقیت از دیــدگاه افراد موفق، علائم و 
نشــانه هایی دارد که می تواند از نظر افراد 
متفاوت باشد. برخی موفقیت را احساس 
رضایت درونی و شــادی می دانند. آنچه 
مهم اســت این اســت که موفقیت ارثی 

نیست، بلکه اکتسابی است.
خواندن کتاب پارادایم موفقیت 

را به چه کسانی پیشنهاد می کنیم
این کتــاب را به تمام کســانی که 
می خواهنــد با اعتماد به نفس به ســمت 

آرزوهایشان بروند پیشنهاد می کنیم

»پارادایم موفقیت«»آرامش درون«
معرفی کتابمعرفی کتاب

نویسنده:
مایکل چپمن

مترجم:
عطیه کارگر دولت آبادی

نویسنده:

حمیده دهقانی

 احسان مطوری درباره تاثیر بحران کرونا بر موسیقی می گوید: 
باید از دو دریچه به این موضوع نگاه کرد؛ اول اینکه هر قشری از 
جامعه یک سری ضرورت ها و رسالتها نسبت به هر اتفاقی، چه خوب 
یا چه بد دارد؛ به عنوان مثال در زمان شــیوع کرونا، کادر درمانی 
رســالت مراقبت از سلامت مردم را دارند و دولت وظیفه دیگری. 
ولی هنرمندان چه در حوزه تجســمی و چه در حوزه موســیقی، 
رســالت دارند به جامعه انرژی، شادی و امید بدهند تا بتواند از 
این شــرایط گذر کند. اولین اتفاقی که در موسیقی افتاد، این بود 
که خیلی از هنرمندان گفت وگوهایی را با موسیقیدانانی در خارج 
از ایران شــروع کردند که منجر به اجراهای آنلاین و حتی ساخت 
آثار مشترک شد. چنین گفت گوهایی باعث تبادل فرهنگ، دانش و 
سلیقه می شود که ما همیشه در ایران در این فضا مهجور بوده ایم.

»بیست متری جوادیه« در هامون شکل می گیرد
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